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Fransa Respublikasının Prezidenti 
Zati-aliləri cənab Emmanuel Makrona

Hörmətli cənab Prezident!
Fransa Respublikasının milli bayra-

mı münasibətilə Sizi və bütün xalqınızı 
ürəkdən təbrik edir, ən xoş arzularımı 
yetirirəm.

Bu il Azərbaycan-Fransa dövlətlərarası 
əlaqələrinin tarixində əlamətdar ildönü-
müdür. Ölkələrimiz arasında diplomatik 
münasibətlərin qurulmasının 30 illiyini 
qeyd etdiyimiz cari ildə biz ötən dövr 
ərzində əldə etdiyimiz nailiyyətlərə nəzər 
salır, iqtisadiyyat, energetika, mədəniyyət, 
təhsil və digər sahələrdə formalaşmış 
səmərəli əməkdaşlıq əlaqələrinin daha da 
genişləndirilməsi imkanlarını araşdırırıq. 
Hesab edirəm ki, müxtəlif istiqamətlər üzrə 
qarşılıqlı faydalı əməkdaşlığımızın inkişaf 
etdirilməsi üçün perspektivlər vardır.

Cənubi Qafqazda bərqərar olmuş yeni 
geosiyasi reallıq davamlı sülh və regional 
iqtisadi əməkdaşlıq üçün əlverişli zəmin 
yaratmışdır. Torpaqlarının 30 illik işğalına 
son qoyan Azərbaycan müharibə səhifəsini 
çevirmək, Ermənistanla münasibətləri 
normallaşdırmaq və sülh müqaviləsi im-
zalamaq istəyindədir. Beynəlxalq hüquqa 
söykənərək tərəfimizdən təqdim olunan 

beş prinsip əsasında Ermənistan ilə 
Azərbaycan arasında sülh müqaviləsinin 
hazırlanması prosesinə Fransanın dəyərli 
töhfə verə biləcəyinə inanırıq. 

İşğaldan azad edilmiş ərazilərdə 
Ermənistan tərəfindən basdırılmış mi-
nalar burada apardığımız bərpa və 
yenidənqurma işlərinə, bölgənin sosial-
iqtisadi reinteqrasiyasına ən böyük əngəl 
olaraq qalmaqdadır. 2020-ci il noyabrın 
10-dan indiyədək 220-dən çox şəxs mina 
hadisələri nəticəsində həlak olmuş və ya 
ağır xəsarət almışdır. Biz ərazilərimizin 
minalardan təmizlənməsi prosesinə 
Fransanın verdiyi töhfəni təqdir edir, 
Ermənistan-Azərbaycan münaqişəsi zama-
nı itkin düşmüş 4000-ə yaxın soydaşımızın 
taleyinin aydınlaşdırılması məsələsində 
də ölkənizin lazımi dəstək göstərəcəyinə 
ümidvarıq.

Dərin hörmət və ehtiramlarımı izhar 
edirəm.

İlham ƏLİYEV 
Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti

Bakı şəhəri, 13 iyul 2022-ci il

Ölkədə taxıl biçini uğurla davam edir 
Şuşada Vaqif Poeziya Günləri dahi 

şairin məqbərəsi önündə davam edib
(bax səhifə 10)(bax səhifə 8)

Peter Mixalko: 
Azərbaycan Avropa İttifaqının 
ən yaxın tərəfdaşlarındandır  

Avropa İttifaqının Azərbaycan Respub-
likasındakı fövqəladə və səlahiyyətli səfiri 
Peter Mixalko qeyd edib ki, Azərbaycan 
müxtəlif sektorlarda Aİ-nin ən yaxın 
tərəfdaşlarındandır.

Peter Mixalko 
bildirib ki, bu gün 
Azərbaycan və Aİ 
bir-birinə hər zaman-
kından daha yaxındır: 
“Bizim Azərbaycanla 
əməkdaşlığımızın 
prioritetləri həm də 
rəqəmsal texnologiya-
lara keçid və insanlar 
arasında təmasın 
gücləndirilməsidir. 
Azərbaycan və Aİ ara-
sında olan əməkdaşlıq 

inkişaf etdirilərək daha yüksək səviyyəyə  çatdırılmalıdır”.

“Xalq qəzeti”

Britaniyanın baş naziri postuna 
seçkilərin birinci turu keçirilib

Dünən Böyük Britaniyanın 
Mühafizəkarlar Partiyasının lideri və 
baş nazir postuna seçkilərin birinci 
turu keçirilib.

Seçkinin nəticəsinə əsasən, Britaniya 
Xarici İşlər Nazirliyinin sabiq başçısı Ceremi 
Hant və hazırkı maliyyə naziri Nadim Zahavi 
mübarizədən kənarlaşıb. Zahavi mühafizəkar 
deputatların 25 səsini, Hant isə cəmi 18 səsini 

ala bilib. Mübarizəni davam etdirmək üçün 
onlara azı 30 səs almaq lazım idi.

Beləliklə, torinin rəhbəri və baş nazir pos-
tu uğrunda mübarizəni altı namizəd - sabiq 
maliyyə naziri Rişi Sunak (88 səs), ticarət 
nazirinin müavini Penni Mordont (67 səs), 
xarici işlər naziri Liz Trass (50 səs), bərabərlik 
və özünüidarə məsələləri üzrə sabiq nazir 
Kemi Badenoh (40 səs), Britaniya parla-
mentinin xarici işlər komitəsinin rəhbəri Tom 
Tugendhat (37 səs), İngiltərə və Uelsin baş 
prokuroru Suella Braverman (32 səs) davam 
etdirəcəklər.

ABŞ neft hasilatını rekord 
səviyyəyə çatdırmaq niyyətindədir

ABŞ 2023-cü ildə neft hasilatını rekord səviyyəyə çatdırmaq niyyətindədir.

“CNN” telekanalının efirində Ağ Evin Mil-
li Təhlükəsizlik Şurasında Strateji Kommuni-
kasiyalar üzrə koordinator Con Kirbi bildirib 
ki, biz gələn il daha çox, tarixi səviyyədə 
neft hasil etmək niyyətindəyik. 

Con Kirbi vurğulayıb ki, ABŞ Prezidenti 
Co Bayden dünya liderləri ilə neft hasilatını 
müzakirə etməyi səbirsizliklə gözləyir.

ABŞ-ın maliyyə nazirinin müavini 
Uolli Adeyemo Ukraynanın maliyyə na-
ziri Sergey Marçenko ilə Rusiya neftinin 
qiymət həddini müzakirə etmişdir. Birləşmiş 
Ştatlar enerji resurslarının idxalına daha 
az vəsait ödəmək üçün Çin və Hindis-
tanı da Rusiya neftinin qiymət həddinin 

müəyyənləşdirilməsinə dair müzakirələrə 
qoşulmağa çağırıb.  

“Xalq qəzeti”

Ukrayna “taxıl dəhlizi” yaradılmasının 
detallarını BMT ilə razılaşdırmağı planlaşdırır

Ukrayna “taxıl dəhlizi” yaradılmasının 
detallarını yaxın günlərdə BMT-nin Baş 
katibi Antonio Quterreşlə razılaşdırmağı 
planlaşdırır.

Ukrayna Prezidenti Volodimir Zelens-
ki xalqa videomüraciətində deyib: “Bu gün 
bizim ölkədən Qara dəniz vasitəsilə kənd 
təsərrüfatı məhsullarının ixracının bərpası 
üçün Türkiyədə keçirilən görüşlə bağlı çoxlu 
xəbərlər var. Biz həqiqətən də dünya baza-
rına ərzaq tədarükünü bərpa etmək üçün 
əhəmiyyətli səylər göstəririk. Mən BMT-yə və 
Türkiyəyə müvafiq səylərə görə minnətdaram”. 

Volodimir Zelenski qeyd edib ki, bu uğur 
təkcə Ukrayna üçün deyil, bütün dünya 
üçün lazımdır: “Ukrayna nümayəndə heyəti 

mənə bildirdi ki, müəyyən irəliləyiş var. Yaxın 
günlərdə BMT-nin baş katibi ilə detalları 
 razılaşdıracağıq”. 

“Xalq qəzeti”

İqtisadiyyatın şaxələndirilməsi 
diqqət mərkəzindədir

Yeri gəlmişkən, biznes və investi-
siya mühitinin davamlı olaraq yaxşı-
laşdırılması, qanunvericilik bazasının 
təkmilləşdirilməsi, sahibkar-dövlət, 
hökumət-biznes münasibətlərinin 
inkişaf etdirilməsi kimi məqsədyönlü 
tədbirlərin həyata keçirilməsi 
nəticəsində 2003-cü ildən indiyədək 
Azərbaycan iqtisadiyyatı 3,4 dəfə, 
sənaye 3,7 dəfə, kənd təsərrüfatı 2 
dəfə, xarici ticarət dövriyyəsi 6,8 dəfə 
artıb.

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə qeyri-neft sektorunun inkişaf 
etdirilməsi istiqamətində görülən ardı-
cıl tədbirlər nəticəsində iqtisadiyyatın 
neft-qaz amilindən asılılığı getdikcə 
azalıb. Son illər dünyaya özünün 
yeni inkişaf modelini təqdim etməyi 
bacaran Azərbaycanda iqtisadiyya-
tın şaxələndirilməsi ilbəil sürətlənib. 
Bu da respublikamızda qeyri-neft 
sahələrinin inkişafına müsbət təsir 
göstərib. 

Azərbaycanın sosial-iqtisa-
di sahələrdə əldə etdiyi uğurlar, 
rəqabətədavamlı, innovativ iqti-
sadi sistemin formalaşdırılması 
istiqamətində atılan ardıcıl addımlar 
dünyanın aparıcı iqtisadi-maliyyə ins-
titutlarının, iqtisadi azadlıq səviyyəsini 
tədqiq edən mərkəzlərin diqqətindən 
də kənarda qalmır və yüksək 
qiymətləndirilir. 

Beynəlxalq reytinq agentliklərinin 
proqnozları təsdiqləyir ki, Azərbaycan 
artıq iqtisadi cəhətdən azad ölkədir. 
Respublikada əlverişli biznes, 
investisiya mühiti mövcuddur. Eyni 
zamanda, hökumət vergi gəlirlərində 
və kapital xərclərində, habelə milli 
valyutanın məzənnəsi ilə bağlı təsirli 
nizamlayıcı addımlar atmaqla mövcud 
valyuta ehtiyatlarının azalmasının 
qarşısını alır. Bu isə liberal iqtisadi 

islahatların, düşünülən, elmi əsaslara 
malik inkişaf konsepsiyasının həyata 
keçirilməsi, siyasi iradə nəticəsində 
mümkün olur və bütün bunlar isə 
dövlətimizin dünyanın inkişaf et-
miş ölkələri səviyyəsinə çatmaq 
əzmindən, Azərbaycanın uğurlu 
gələcəyindən xəbər verir.

Fikrimizin təsdiqi üçün Beynəlxalq 
Valyuta Fondunun (BVF) Azərbaycan 
iqtisadiyyatı üzrə proqnozlarına 
diqqət yetirək. Belə ki, BVF-nin 
Azərbaycan hökuməti ilə mayın 
25-dən iyunun 7-dək IV maddə üzrə 
aparılmış məsləhətləşmələrin yekun-
larına dair bəyanatında bu il ölkəmizin 
nominal qeyri-neft ümumdaxili 
məhsulunun (ÜDM) dəyərinin 68,5 
milyard manata çatacağı bildirilib. Bu 

isə BVF-nin 2021-ci il üzrə proqnozu 
ilə müqayisədə 19,3 faiz çoxdur.

Bu maliyyə təsisatının proqno-
zuna görə, 2023-cü ildə nominal 
qeyri-neft ÜDM-i 77,7 milyard manat, 
 2024-cü ildə 86,1 milyard manat, 
2025-ci ildə isə 93,6 milyard manat 
olacaq.

BVF 2026-cı ildə nominal 
 ÜDM-in 100,8 milyard manat, 
2027-ci ildə isə 108,5 milyard manat 
olacağını da proqnozlaşdırıb. Adı 
çəkilən bəyanatda, həmçinin cari il 
Azərbaycanın nominal ümumda-
xili məhsulunun (ÜDM) dəyərinin 
122,9 milyard manat təşkil edəcəyi 
 vurğulanıb.

Fond 2023-cü ildə nominal ÜDM 
126,3 milyard manat, 2024-cü ildə 

129,3 milyard manat, 2025-ci ildə isə 
133,3 milyard manat olacağını da 
proqnozlaşdırıb.

BVF-nin proqnozunda 2028-ci ilə 
kimi Azərbaycan Mərkəzi Bankının 
(AMB) valyuta ehtiyatlarınən 8,275 
milyard dollara qədər artacağı da 
diqqətə çatdırılıb. Qeyd edək ki, bu 
ilin 30 iyun tarixinə AMB-nin valyu-
ta ehtiyatları 7,371 milyard dollar (I 
yarımillikdə artım 4,2 faiz) olub. 

Beləliklə, BVF-nin proqnozları-
na görə, 2022-ci ilin yekunları üzrə 
AMB-nin valyuta ehtiyatları 7,275 
milyard (2021-ci ilə nisbətən 2,8 faiz 
çox) təşkil edəcək. Vurğulanıb ki, 
2023-2027-ci illərdə AMB-nin valyuta 
ehtiyatlarının illik artımı 200 milyon 
məbləğində olacaq.

(ardı 5-ci səhifədə)

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
bərpa işləri sürətlə davam edir
Azərbaycanın işğaldan azad edilən 

 Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonlarının yenidən qurulması və inkişafı 
istiqamətində nəzərdə tutulan bərpa 

layihələri uğurla icra olunur, ərazilərin 
minalardan təmizlənməsi davamlı olaraq 
həyata keçirilir.

(ardı 4-cü səhifədə)

Prezident İlham Əliyev son illərdə 
sosial-iqtisadi çağırışları nəzərə 
alaraq ölkədə islahatları daha da 
sürətləndirib. Bu islahatlar məzmununa 
görə məqsədyönlü və konkret strateji 
hədəfə doğru hesablanıb. Genişmiq-
yaslı yenilənmələr respublikada yüksək 
dayanıqlı və inklüziv iqtisadi artımın 
təmin edilməsi, iqtisadiyyatın daha da 
şaxələnməsi, özəl investisiyaların və 
təşəbbüslərin yüksək səviyyədə təşviqi 
üçün əlverişli zəmin yaradıb.



15 iyul 2022-ci il, cümə4
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Şuşa şəhərinin elektrik enerjisi ilə 
tam təchizatı artıq başa çatdırılıb. Su 
təminatının yaxşılaşdırılması, yeni su 
mənbələrinin tapılması istiqamətində 
isə indiyədək bir sıra tədbirlər həyata 
keçirilib. Bundan başqa, kanalizasiya 
sistemlərinin yenilənməsi, yeni yollar və 
küçələrin salınacağı da nəzərdə tutulub. 

Prezidentin Şuşa şəhəri üzrə xü-
susi nümayəndəsi Aydın Kərimov 
Azərbaycan Respublikası diploma-
tik nümayəndəliklərinin rəhbərlərinin 
Şuşada keçirilən müşavirəsində bildirib 
ki, artıq burada 5 tarixi abidənin bərpa 
layihəsi yekunlaşıb. Üç mühüm abidədə 
- Aşağı Gövhər Ağa, Yuxarı Gövhər 
Ağa və Saatlı məscidlərində isə bərpa 
işlərinin yaxın vaxtlarda yekunlaşdırılma-
sı nəzərdə tutulub. 

A.Kərimov, eyni zamanda, bu il üçün 
nəzərdə tutulan əsas layihələr sırasın-
da şəhərdə 960 şagird yerlik məktəbin 
inşası olduğunu qeyd edib. Prezidentin 
xüsusi nümayəndəsi Şuşada bütün 
Qarabağ üzrə televiziya və radio yayı-
mının müasir formada təşkili məqsədilə 
xüsusi teleqüllənin tikintisinə başlanıla-
cağını da diqqətə çatdırıb. O, həmçinin 
gələn ilin sonunda ilk sakinlərin qəbul 
ediləcəyini və onlara evlərin açarlarının 
təhvil veriləcəyini vurğulayıb. Bunun 
üçün indidən sürətli hazırlıq tədbirləri 
görüldüyünü bildirən A.Kərimov Şuşada 
23 binadan ibarət ilk yaşayış kompleksi-
nin inşasına başlanıldığını da xatırladıb. 
Prezidentin xüsusi nümayəndəsi keçmiş 
məcburi köçkünlərin ən qısa zamanda 
doğma yurd-yuvalarına qayıtmalarının 
qarşıya mühüm vəzifə kimi qoyulduğunu 
qeyd edib. 

Yeri gəlmişkən, xatırladaq ki, 
 Prezident İlham Əliyev qədim mədəniyyət 
paytaxtımızın tarixi görkəminin bərpası, 
əvvəlki şöhrətinin özünə qaytarılması və 
ənənəvi mədəni həyatına qovuşması, 
eləcə də Azərbaycanın çoxəsrlik zəngin 
mədəniyyətinin, memarlıq və şəhərsalma 
sənətinin parlaq incisi kimi beynəlxalq 
aləmdə təbliği məqsədilə 2021-ci il 7 may 
tarixli sərəncamı ilə Şuşanı Azərbaycanın 
mədəniyyət paytaxtı elan edib. 

Dövlətimizin başçısının xüsusi diqqət 
və qayğısı ilə əhatə olunan Şuşada icra 
edilən layihələr, yenidənqurma və abad-
lıq işləri şəhərin ümumi inkişaf konsepsi-
yasına uyğun həyata keçirilməklə yanaşı, 
Qarabağın incisi olan bu şəhərin tezliklə 
əvvəlki şöhrətinə qayıdacağına əminlik 
yaradır.

İndi Şuşanın əvvəlki şöhrətindən 
xəbər verən hər bir abidəsinə, onun 
hər bir divarına, hətta qopmuş köhnə 
daşına belə həssaslıqla yanaşılır, bu 
tarixi tikililərin bərpası üçün böyük səy 
göstərilir.

Şuşada Heydər Əliyev Fondu 
tərəfindən bərpa edilən tarixi tikililərdən 
biri də Mehmandarovların malikanə 
kompleksidir. İşğal dövründə ciddi ziyan 
dəyən, ermənilər tərəfindən dağıntılara 
məruz qalan malikanə kompleksində 
mütəxəssislər qiymətləndirmə işləri 
aparıb və hazırda bunun əsasında bərpa 
prosesi icra olunur. 

Şuşa ilə yanaşı, işğaldan azad edilən 
digər ərazilərimizdə də bərpa-quruculuq 
işləri sürətlə aparılır. Bu ilin sonunadək 
Qarabağda ümumilikdə 100,27 meqavatt 
gücündə daha beş kiçik su elektrik stan-
siyasını (SES) bərpa etmək planlaşdırılır. 
Azad edilmiş ərazilərdə elektrik enerjisi-

nin bərpa olunan enerji mənbələrindən 
istehsal olunacağı gözlənilir. 

İğaldan azad edilmiş ərazilərimizin 
sosial-iqtisadi inkişafında mühüm rol 
oynayacaq yol infrastrukturunun qurul-
ması layihələrinin icrası da xüsusi diqqət 
mərkəzində saxlanılır. Belə layihələrdən 
biri olan Füzuli-Hadrut avtomobil yolunun 
tikintisi sürətlə davam etdirilir.

Azərbaycan Avtomobil Yolları Dövlət 
Agentliyinin məlumatına görə, bu avto-
mobil yolunun uzunluğu 12 kilometrdir. 
Birinci texniki dərəcəli avtomobil yolu 
başlanğıcını Zəfər yolundan götürür və 
yeni inşa edilən Şükürbəyli-Cəbrayıl-
Hadrut avtomobil yoluna birləşir.

Avtomobil yolunda hazırda torpaq 
işləri icra edilir. Belə ki, xüsusi tex-
nikalardan istifadə olunmaqla yolun 
genişləndirilərək profilə salınması və bi-
rinci texniki dərəcəyə uyğun yeni torpaq 
yatağının inşası işləri reallaşdırılır. 

Xatırladaq ki, Füzuli-Hadrut avtomo-
bil yolu işğaldan azad edilmiş Füzuli və 
Xocavənd rayonlarının ərazisindən keçir.

Burada onu da qeyd edək ki, Ağdam-
dan Şuşaya Əsgərandan keçməklə yeni 
avtomobil yolunun inşası da planlaşdırı-
lıb. Bu barədə mətbuata müsahibəsində 
Azərbaycan-Türkiyə İş Adamları Birliyi 
(ATİB) İdarə Heyətinin sədri Cemal 
Yanğın yeni yolun inşasının Türkiyənin 

“Kolin İnşaat” şirkəti tərəfindən həyata 
keçiriləcəyini bildirib. 

Prezident İlham Əliyevin müvafiq 
tapşırıqlarına uyğun olaraq düşməndən 
təmizlənən digər ərazilərdə olduğu 
kimi, Kəlbəcərin də füsunkar şəhərə 
çevriləcəyi istiqamətində işlərə baş-
lanılıb. Artıq şəhərin baş planı hazır-
lanaraq ölkə rəhbərinə təqdim edilib. 

Şəhərsalma və Arxitektura Komitəsinin 
sədr müavini İlqar İsbatovun sözlərinə 
görə, Kəlbəcərdə fərdi yaşayış evləri ilə 
yanaşı, 4-5 mərtəbəli binaların tikintisi 
də nəzərdə tutulub. Bərpa-quruculuq 
işlərinin şəhərin coğrafi relyefi nəzərə 
alınmaqla aparılacağı planlaşdırılıb. 

İlqar İsbatov bildirib ki, baş plana 
əsasən, şəhərin ərazisi 237 hektara 
qədər böyüyəcək. Həmçinin, 17 min 
nəfər əhali üçün nəzərdə tutulan şəhərin 
uzunluğu 4 kilometrdən artıq olacaq.

Kəlbəcərdə salınacaq parklardan 
şəhərin əsrarəngiz təbiətini izləmək im-
kanı qazanılacaq. Şəhərdə Aşıq, İşğal və 
Zəfər muzeyləri tikiləcək. Kəlbəcərdə dağ 
memarlıq üslubunun yeni məzmunda 
inkişafı diqqətdə saxlanılacaq. Bütün 
bunlarla bərabər, şəhərdə “yaşıl enerji” 
və “ağıllı şəhər” konsepsiyalarından da 
istifadə olunacaq.

Kəlbəcərdən söz düşmüşkən, qeyd 
edək ki, rayonun bərpası zamanı turizm 
potensialının geniş miqyasda reallaşdı-
rılması da nəzərdə tutulub. Gözəl təbiəti, 
əlverişli relyefi, tarixi abidələri, faydalı 
qazıntıları və mineral suları ilə diqqət 
çəkən rayon uzun illər işğal altında 
olarkən erməni vandalları tərəfindən istis-
mar olunaraq talanıb. Vətən müharibəsi 
nəticəsində Azərbaycan öz sərvətlərini 
də düşmən əsarətindən azad edərək, 

onları əsl sahiblərinə qaytarıb. Artıq işğal, 
müharibə dövrü geridə qalıb. İndi bütün 
diqqət doğma Qarabağın yenidən qurul-
masına yönəldilib. 

Böyük Qayıdış ərəfəsində Kəlbəcərin 
“İstisu” sanatoriyasının tikintisinə 
başlanılıb. Bu il iyunun 26-da Prezident 
İlham Əliyev Kəlbəcər rayonunda 
“İstisu” sanatoriyasının təməlqoyma 

mərasimində iştirak edib. 
Prezidentin İşlər müdiri Ramin 

Quluzadə dövlətimizin başçısına sana-
toriyada görüləcək işlərlə bağlı məlumat 
verərək bildirib ki, 34 hektar ərazidə sa-
lınması nəzərdə tutulan “İstisu” İstirahət-
Müalicə Kompleksi gündəlik 300 nəfər 
qəbul etmək imkanına malik olacaq. 
Kompleksdə sağlamlıq-bərpa mərkəzi ilə 
yanaşı, 10 kottec də tikiləcək. 

Bundan əlavə, diqqətə çatdırılıb ki, 
Kəlbəcərin İstisu kəndinin məşhur mi-
neral suyu olan “İstisu” bulağı ətrafında 
1928-ci ildə eyniadlı sanatoriya yaradılıb. 
İşğal dövründə yararsız hala salınan 
sanatoriyanın yeni görkəmdə tam bərpa 
olunacağı və əvvəlki şöhrətinin qaytarıla-
cağı nəzərdə tutulub. 

Yeri gəlmişkən, 1970-ci ildə keçmiş 
SSRİ hökumətinin qərarı ilə Kəlbəcər 
İstisu kurortu ümumittifaq əhəmiyyətli 
kurortlar siyahısına salınıb. Burada hər il 
50 min nəfər müalicə olunub və istirahət 
edib. 

Ötən əsrin 80-ci illərində sanatori-
yanın tərkibində sudoldurma zavodu 
tikilib. Burada Yuxarı İstisu, Aşagı İstisu, 
Qoturlu və Tutğun mineral su yataqların-

dan gündə 800 min litrdən artıq mineral 
su istehsal edilib. 1993-cü ildə Kəlbəcər 
Ermənistan silahlı qüvvələri tərəfindən iş-
ğal edildikdən sonra sanatoriya tamamilə 
dağıdılıb. Düz 29 ildən sonra İstisu 
sanatoriyasının yenidən qurulmasına 
start verilib.

Zəngilan rayonu ərazisində də 
“Azərişıq” ASC tərəfindən genişmiqyaslı 
işlər aparılır. Hazırda həyata keçirilən ən 
böyük layihə Zəngilanda tikintisi davam 
edən beynəlxalq hava limanının elektrik 
enerjisi ilə təchiz edilməsidir. Hava lima-
nına ikidövrəli, 35 kV-luq, tam izolyasiyalı 
elektrik xətti çəkilir.

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurun 
müdafiəsinə də xüsusi diqqət göstərilir. 
Bir neçə gün bundan əvvəl Xocavənddə 
yeni hərbi hissənin istifadəyə verilməsi 
də bunun bariz ifadəsidir. 

Müdafiə Nazirliyinin bununla bağlı 
məlumatında bildirilir ki, döyüş hazır-
lığının və qoşun xidmətinin yüksək 
səviyyədə təşkili, eləcə də şəxsi 
heyətin məişət şəraitinin təmin edilməsi 
məqsədilə hərbi şəhərcikdə qərargah, 
yeməkxana, tibb məntəqəsi, əsgər yataq-
xanası, avtomobil parkı, müxtəlif təyinatlı 

anbarlar, eləcə də digər infrastruktur 
obyektləri inşa olunub. 

Şəxsi heyət qarşısında çıxış edən 
general-polkovnik Z.Həsənov Ali Baş 
Komandan İlham Əliyevin Kəlbəcərdə 
yeni komando hərbi hissəsinin açılışı 
zamanı Azərbaycan Ordusuna bir daha 
yüksək qiymət verdiyini diqqətə çatdı-
rıb. Ölkə rəhbərliyi tərəfindən göstərilən 
etimadın doğruldulması üçün qarşıya 
qoyulan bütün vəzifələrin layiqincə yerinə 
yetirilməsinin vacibliyini şəxsi heyətə bir 
daha xatırladıb. 

Bu gün azad edilən ərazilərimizdə 
mühəndis işləri də sürətlə  aparılır. 
Müdafiə Nazirliyindən verilən məlumata 
görə, nəqliyyat vasitələrinin təhlükəsiz 
və fasiləsiz hərəkətini təmin etmək 
məqsədilə Azərbaycan Ordusu-
nun Mühəndis Qoşunlarının hissə 
və bölmələri tərəfindən yollar mi-
nalardan təmizlənir, abadlaşdırılır, 
döyüş mövqelərinin və səngərlərin 
möhkəmləndirilməsi işləri həyata ke-
çirilir, həmçinin dağlıq və çətin keçilən 
ərazilərdə yerləşən bölmələrimizə yeni 
təminat yolları çəkilir.

Azad edilmiş ərazilərimizdə 
mühəndis-istehkam bölmələrinin 
fəaliyyəti nəticəsində 17 min hektardan 
artıq ərazi mina və partlamamış döyüş 
sursatlarından təmizlənib. Ümumilikdə 
6 min ədəddən artıq piyada əleyhinə, 2 
min ədəddən artıq tank əleyhinə və 9400 
ədəddən artıq partlamamış döyüş sursatı 
aşkarlanaraq məhv edilib.

Mina təmizlənmə işlərində əsas 
səylər azad olunan ərazilərdə yaşayış 
məntəqələri, əkin sahələri, yollar və inf-
rastruktur obyektlərinə yönəldilib. Dağlıq 
və çətin keçilən ərazilərdə yerləşən 
bölmələrimizin mövqelərinə ümumilikdə 
140 kilometrdən artıq yeni təminat yolu 
çəkilib.

Vaqif BAYRAMOV, 
“Xalq qəzeti”

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
bərpa işləri sürətlə davam edir

Bu Vətən hamımızındır

– Bir neçə gün öncə Prezident 
Administrasiyasının Siyasi partiyalar və 
qanunvericilik hakimiyyəti ilə əlaqələr 
şöbəsinin təşəbbüsü ilə Cəbrayıl 
və Zəngilan rayonlarına səfər etdik. 
Əvvəlcə, Cəbrayıl rayonu ərazisində 
Azərbaycan Mina Təmizləmə Agentliyinin 
nümayəndələri ilə qarşılaşdıq. Onlarla 
görüş zamanı işğaldan azad edilmiş 
torpaqlarda minaların təmizlənməsi 
prosesinin necə təhlükəli olduğunu bir 
daha dərk etdik. Zəngilanda isə Böyük 
Qayıdışın rəmzi olan Ağalı kəndində 
“ağıllı kənd” və “yaşıl enerji” layihələri ilə 
tanış olduq. Həkəri çayına 3 min xüsusi 
növ balığın buraxılmasını müşahidə etdik. 
Bəsitçay Dövlət Təbiət Qoruğunu ziyarət 
etmək necə də qürurverici idi.

Bu səfərdə ölkəmizdə fəaliyyət 
göstərən 40 siyasi partiyadan 46 
nümayəndə, həmçinin 6 tanınmış 
politoloq, siyasi şərhçi və 19 jurnalist 
iştirak edirdi. Bəzi siyasi partiyaların 
nümayəndələrinin səfərdə iştirak 
etməməsi məni təəccübləndirdi. Axı 
siyasi baxışlardan fərqli olaraq bu Vətən 
hamımızındır. Bu torpaqlara 30 il idi ki, 
həsrət qalmışdıq. Həmin ərazilərin azad 
olunması üçün dualar etmişik. Nəhayət, 
Prezident, Ali Baş Komandan İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə qüdrətli ordumuz bu 

torpaqları işğaldan azad edərək xalqımızı 
arzusuna qovuşdurdu və bununla da 
uzun sürən həsrətli günlərə son qoyuldu. 
Niyə biz bu ərazilərimizi ziyarət etməyək? 
Siyasi ambisiyalar buna yol vermirsə, ona 
nə ad verək? 

– Sizə elə gəlmirmi ki, bəzi 
radikal qüvvələr sanki bu Qələbədən 
sevinmirlər?

– Bəzi radikal qurumların işğaldan 
azad edilmiş ərazilərimizə təşkil olunmuş 
səfərlərdən, habelə siyasi dialoqdan 
imtina etmələri belə düşünməyə əsas 
verir. Mən bu məqsədlə kiçik bir araşdırma 
apardım. Bəzi siyasi partiya rəhbərləri 
üzürlü səbəbdən bu səfərə qatılmasalar 
da, AXCP, Müsavat Partiyası və özünü 
Milli Şura adlandıranların bu sırada 
olmamalarının səbəbini öyrənməyə 
çalışdım. Sən demə, Müsavat Partiyasının 
rəhbərliyi ölkədə iki ildən artıqdır ki, yeni 
bir siyasi konfiqurasiyanın reallaşdığı 
bir zamanda öncə iqtidar-müxalifət 
dialoqunda iştirak etmək istədiyini bildirsə 
də, sonradan müxtəlif bəhanələrlə bu 
prosesə qoşulmaqdan boyun qaçırmağa 
üstünlük verib. Odur ki, müsavatçılar 
bu səfərdə də iştirak etmədilər. AXCP 
rəhbərliyi isə iqtidar-müxalifət dialoqunu 
ən yaxşı formada reallaşdıran Prezident 
Administrasiyasının şöbə müdiri Ədalət 

Vəliyevlə deyil, yalnız Prezident İlham 
Əliyevlə görüşmək istədiyini bildirmişdir. 
Əslində, bu tələbi irəli sürənlərin özləri də 
yaxşı bilirlər ki, onlar hələ Prezidentlə bir 
masa arxasında oturmaq səviyyəsində 
deyillər. Ona görə də belə gülünc iddiada 
olmaları onların özlərini gülüş hədəfinə 
çevirir. Bunun isə yalnız bir adı var: 
Cığallıq.

Əgər ölkə Prezidenti məhz həmin 
şöbə vasitəsilə müxalif partiyalara ofis 
verirsə, bayramlarda onlara təbriklər 
göndərirsə, koronavirusa tutulmuş ictimai-
siyasi xadimləri və siyasi partiya sədrləri 
ilə əlaqə saxlayaraq, onların ailə üzvlərini 
də xəstəxanaya yerləşdirirsə, bunun 
nəyi pisdir? Tədbirlərdən boyun qaçıran, 
düşmən üzərindəki tarixi qələbəmizə 
sevinməyən Milli Şura isə ümumiyyətlə, 
radikalizm mövqeyindən əl çəkmir. 

– Adı olub, özü olmayan Milli Şura 
hazırda başsızdır... 

– Bəli, əslində, bu qondarma qurum 
hazırda başsız qalıb və qurumun sədri 
bu gün xarici ölkələrdə öz şəxsi işləri 
ilə məşğuldur. Görünən budur ki, Milli 
Şura özünə yeni sədr axtarışındadır. 
Son hadisələr təsdiqləyir ki, bu postu 
indi də Gültəkin Hacıbəyli ələ keçirmək 
iddiasındadır. Ona görə də kimlərəsə 
fəal görünmək üçün ölkəmizin əleyhinə 

ağlasığmaz yalan və böhtanlar söyləyir. 
Onun bugünlərdə sosial şəbəkələrdə 
ayrı-ayr təşkilatları, blogerləri, jurnalistləri, 
ictimai fəalları mitinqə çağırmağının da 
məqsədi budur. O, iddia edir ki, guya, 
xalq Milli Şuradan mitinq keçirilməsini 
tələb edir. Halbuki, adı olub, özü olmayan 
Milli Şuranı tanıyan yoxdur. Gültəkin 
Hacıbəyli deyir ki, xalqın onlardan 
mitinq tələb etməsi sevindiricidir. 
Görəsən, bu adam xalq deyəndə kimi 
düşünür? Ətrafındakı 5-10 nəfərimi? 
Onun iddiasına görə, guya, hamı güc 
mərkəzinin doğru ünvanını etiraf edir. 
Əslində, Hacıbəyli bu statusu ilə özünü 
gülünc vəziyətə qoyub. Çünki adı olub, 
özü olmayan qurumdan kim nə umub-
küsə bilər? Milli Şura nəyə qadirdir və 
xalqın hansı istək və arzularını yerinə 
yetirmək iqtidarındadır? Görəsən, 
Gültəkinin dediklərinə özü inanırmı? 

– Görünür, Gültəkin Hacıbəyli 
sifarişi xaricdəki ağalarından alıb. 

– Düzü, Gültəkin Hacıbəylinin 
savadına mənim heç vaxt şübhəm 
olmayıb. Ancaq məntiqdən həmişə 
geri qalıb. Bunu, sosial şəbəkələrdəki 
çıxışları da təsdiqləyir. Bugünlərdə onun 
YouTube kanalındakı son çıxışında 
Ermənistanla Azərbaycanı müqayisə 
etməsi adamda ikrah hissi oyadır. 
“Siyasətçi xanımın” dediyinə görə, 
Ermənistanda sosial durum bizim 
ölkəmizdən yüksəkdir. Maaşların, 
pensiyaların, sosial müavinətlərin də 
bizdəkindən çox olduğunu deməsi məni 
çox təəccübləndirdi. Axı, Ermənistanın 
ictimai-siyasi xadimləri, hətta dövlət 
rəsmləri dəfələrlə bəyan ediblər ki, bu 
gün ölkələri aclıq və səfalət içərisində 
çapalayır. Onlar Azərbaycandakı hazırkı 
vəziyyətin Ermənistandakından qat-
qat yaxşı olduğunu etiraf edirlər. Bunu 
beynəlxalq ekspertlər də dəfələrlə etiraf 
ediblər. Görəsən Gültəkin Hacıbəylinin 
bu yalanları, uydurmaları haradan 
qaynaqlanır? İnsanlar arasında çaşqınlıq 
yaratmaq kimin sifarişidir? 

Bu gün dünya ictimaiyyəti 
Azərbaycanın öz ordusunun gücü 
ilə Ermənistanın işğalçılıq siyasətinə 
son qoymasını yüksək qiymətləndirir. 
Bizim radikal müxalifət isə sanki 
Ermənistanın məğlub olmasının qisasını 

iqtidardan almaq istəyir. Öz ölkəsinə 
qənim kəsilənlərə demək istəyirəm ki, 
radikalizmdən uzaq olsunlar. Radikalizm 
həmişə iğtişaş və qurbanlara gətirib 
çıxarır. Fərqli fikir və düşüncələri dialoq 
şəklində bildirmək daha yaxşı olardı. Bu 
gün siyasi dialoqa geniş meydan verilib, 
müxalif partiyaların sədrləri hakimiyyət 
tərəfindən qəbul edilir, onların təklifləri 
diqqətlə dinlənilir. Belə bir vaxtda radikal 
müxalifətin fərqli düşüncə və fikirlərini 
düşmənçiliyə çevirib görülən işlərə 
ləkə vurmaq ermənipərəstlərə xas olan 
xüsusiyyətdir.

Siyasi partiya nümayəndələri və 
politoloqların işğaldan azad edilmiş 
ərazilərimizə növbəti səfəri zamanı fürsət 
tapıb Prezident Administrasiyasının 
şöbə müdiri Ədalət Vəliyevlə söhbət 
etdim. “Dialoqdan qaçan, tədbirlərə 
və səfərlərə dəvət edilib gəlməyənlərə 
qarşı münasibət dəyişibmi? – sualıma 
Ədalət müəllim belə cavab verdi: “Xeyir, 
dəyişməyib. Qapımız hər kəsin üzünə 
açıq olaraq qalır”. 

Bu, dövlətin mövqeyidir. Mən isə 
hesab edirəm ki, bu gün dövlətin 
yeritdiyi siyasətə qarşı yalan və 
böhtanlarını tirajlayan radikal müxalifət 
çirkin niyyətlərindən əl çəkərək öz 
mövqeyini, düşüncələrini, təkliflərini masa 

arxasında danışıqlar yolu ilə hakimiyyət 
nümayəndələrinə təqdim etməklə daha 
çox dividend əldə edə bilərlər, nəinki 
insanları çaşdırmaq, könül bulandırmaq, 
yalan və böhtan atmaqla və mitinqə 
çağırmaqla. 

Radikal müxalifət nümayəndələri 
işğaldan azad edilmiş ərazilərimizə 
gedənləri avtobus müxalifəti adlandırırlar. 
Bəs dövlətimizin, dövlətçiliyin əleyhinə 
yalan və böhtan danışmaqla anti–
Azərbaycan qüvvələrin, ermənipərəst 
dairələrin sifarişlərini yerinə yetirərək 
özlərini müxalifət adlandıranlara hansı 
adı verək? Belə “liderlərin” diqqətinə 
çatdırıram ki, işğaldan azad olunmuş 
ərazilərimizə səfər edən ictimai-siyasi 
xadimlər, partiya sədrləri, QHT rəhbərləri 
hər bir məsələdə fərqli düşünürdülər. 
Onların bəzi məsələlərdə öz mövqeyi, 
təklifləri var idi. Lakin bizi birləşdirən 
bir amal var: Vətən hamımızındır. 
İşğaldan azad olunan torpaqlara, həmin 
ərazilərə gətirilən yeni həyat, yeni nəfəs 
hamımızın əməyi və zəhməti nəticəsində 
baş verə bilər. Elə bu səfərlər də həmin 
məqsədlərə xidmət edən tədbirlərin tərkib 
hissəsidir.

Söhbəti qələmə aldı:  
Əliqismət BƏDƏLOV,  

“Xalq qəzeti” 

Azərbaycan Ordusunun Ermənistan üzərindəki tarixi Qələbəsindən sonra 
işğaldan azad edilmiş əraziləri ziyarət edənlərin ardı-arası kəsilmir. Onla-
rın arasında yerli sakinlərlə bərabər diplomatik nümayəndələr, dünyanın 
aparıcı kütləvi informasiya vasitələrinin əməkdaşları, ictimai-siyasi xadimlər, 
o cümlədən ölkəmizdə keçirilən beynəlxalq tədbirlərin iştirakçıları da var. 
Bugünlərdə Prezident Administrasiyası Siyasi partiyalar və qanunverici-
lik hakimiyyəti ilə əlaqələr şöbəsinin təşəbbüsü ilə işğaldan azad edilmiş 
ərazilərimizə növbəti səfər təşkil olundu. Həmin səfərin iştirakçılarından 
biri – Demokratiya və İnsan Hüquqları Komitəsinin sədri, hüquq üzrə fəlsəfə 
doktoru Çingiz Qənizadə ilə görüşüb səfər təəssüratları barədə danışmasını 
xahiş etdik. O, dedi:


